


LE OP TEE STATE OP NEW YORK : 

Indicted for violatiln of section 70, 

and section 2460 of the Penal Law. 

Indictment filed November 261 1912. 

Par the Defendant J. W. BLOCK, ESQ. 

A jury was duly empaneled and sworn. 



..ti17 • in -.accordi*C.a::....ya 

the Code of Criminal Procedure, and took a recasts 

SADIE 

clObk P. M. 

After Recess. 

Trial Ilesumed. 

MY Delehanty opened the case on behalf of the People. 

C 0 H E Nr duly sworn as a witness on behalf of 

the People, testified as follows: 

(The witness gives her residence as 24 Mangin 

street,) 

DIRECT EXAMINATION BY MR. DELEHAVTY. 

CI Mts. Cohen, talk up loud now so that everybody can hear 

you,. A Yes. 

cl Where do you live? A 24 Mangin street. 

How long have you lived there? A I have lived there 

three years. 

Q Do you lease that house? A Lease two houses. 

Q What other house do you lease? A 22 and 24. 

Q 22 and 24 Mang in? A Yes. 

(1, Do you lease the whole house? A Two houses. 

CI Then you sublet them, do you? A What, I beg pardon 

Q Then you sublet them, you lease them out to tenants? 

A I got a janitor. The janitor leases them out. I 10441e them 

out to tenants. 



Did she live in One of your houses? A Yes,. sir, 

in 22 MAngin, on the top floor. 

Q•• 011 -which side On the left tide. 

HoW many rooms did she have? A Three. 

How long has she been there? A I can't tell exactly, 

either a year or either eleven months; I can't tell exactly, 

CI Who paid you the rent for these rooms 

She was paying, she used to fetch down the rent to my house. 

Q. Annie Brown did? A Yes, sir.. 

Q Who were the other tenants, what nationality were the 

er tenants in 22? A In 22? 

I don't understand please what you mean. 

Q What kind of people live in 22? A Italian people on 

top floor. 

Q 1ow, she paid you how much rent? A Bight dollars. 

Did• you have any talk with Annie Brown? A What should 



cadsnle abciut 

I object to that. 

-.MTPHANT • With your permission I will wit 

he question. 

THE"COURT. All right, you may withdrew it. 

ct D1 youtalk *ith Annie Brown in September or October 

about people visiting her place? A They had a fight once, 

so Just the nighttime, they woke up the people, so I didn't kaow 

was there somebody or not, I don't know who it was, whether she 

was with her husband or somebody else. 1 don't know at three 

o'clock in people's houses, what is going around there, I am 

sleeping at three o'clock, so I just went up in the morning and 

I asked her what kind of business she makes, that she makes fights 

and some business here, so people don't oike it and you have 

to look for rooms. So she told me "It is none of your busi-

ness, I paid the rent in the court and I will live there again." 

BY THE COURT: 

Q What did she say, speak louder? 

BY MR. DELEHANTY: 

Q What did she say, it was none of your business? A She 

says it is none of my business if she has any fight with her 

husband, it was herhusband and she could do whatever she liked 

so long as she paid her rent. 

Q Did she say anything about her visitors? A No, she 

didn't tell me nothing about any visitors. I never was in 



ExAMAtItitriwfm. BLOCK: 

at floor do you live? A Pi&st floor' in t e—nsx 

house.. 

(1 Next house? A 24 and she was living at 22. 

Q And you say that you know her about eleven months? 

A As long' as she was living by' me'. 

Q Well, that's about eleven months or a year as you 

testified before? A Yes. 

That's all. 

ABRAHAM JACOBS, called and duly sworn asawitneite 

on behalf of the People, being duly sworn, testified 

as follows: 

(Residence 37 RUtgers street.) 

DIRECT EXAMINATION BY MR. DELEHANTY: 

Q Mr. Jacobs, you live at 37 Rutgers street, do you? 

A Yes, sir. 

Q Now, these jurors here must hear every word you say. 

You have to talk very much louder. 

air. 

Are you married? A Yes -

How many children have you? A rive. 

aux.m...../ .1 • NM 

Q What are their names? A Selig and Sam, and Anttie 

nd Sarah and Harry. 

MR. MUMMY: Annie, come around /IA 

W 14, 

e!'ei ra 



Do rou see 'this girl here 

daughter? A Yes, sir 

What is r name? A Annie Zaccbsi, 

Where was Annie born? A Russia, 

How old is Annie? 

gl.

 

BLOCK: I object. All right 

was seventeen the last of March, 20th of March. 

(1 She was seventeen the 20th of last March? A Yes. 

And she will be eighteen on the 20th of next March? 

(1 Prom the time she came to America did she live with 



co.Ort? A She is in cour 

Are all Your other children living with you there 

A My oldest boy is twenty-one years. 

Q. Yes. A And the other is nineteen and I got tb 

younger ones, one sixteen years and one fifteen years. 

Q Sarah is sixteen and Harry is fifteen? A Sar 

I object as calling for a co clusift 



Wags one  time, he was in my house. She 

e wants to ge married with him. I said 

She .bring him. up to the house and I said "I don't want that 

because I don't like his face, he looks bd." 

that Was in October, the 23rd or 24th, it was on Priday night. 

Now, Priday at the end of October is the 25th, is that 

n far the nigh, 



by, eiz 

•six and gets supper and then 

a walk and eight o'clock she comes every night h 

past nine, ten o'clock at the latest, never was out after ten 

o' clock. 

Q She never was out later? A No. 

(1 When she went out on Friday she did not Came back? 

A She did not come back. 

Q Did you look for her? A I was looking for her. 

Q When did you next see her? A I saw her next, 

that was the 2nd of November, a woman by the name of Becky, Olt 

come up and she said Mb WO .01. 

MR. BLOCK: I object. 

Q Now, wait, I don't want you to say what anybody told 

you, you saw her on the 2nd of November? A 2nd of November. 

Q That was on what day of the week? A It was Saturday 

night. 

Q That was Saturday night of the week after the Friday 

she disappeared? A A week after. 

Q Where did you see her? A I saw her in 22 Mangin 

street on the top floor in the back. 

Q Who was with you when you went in? A With me? 

Q Yes? A There was two officers, one by the name of 

Seuminsky, and the oth,,a, Cohen, I think. 

Q

 

You mean Officer Lewin and Officer Seuminsky? A SelimIn. 

sky, yep, sir. 



0Aoto 'there-. 

'When. you Went up to the floor was the door open or: 

400.0sed? The officers was in before me 

Annie Eisenstock, is that correct? 

I don't want to go home". I eeye 



They called the ambulance, and everybody got •arreer%Ad 

into the olice court') 



BY_ kit . BLOCK: 

How long since you gave up that business? A 

that business t}-at' about four months. 

ct How long are you here in the city of New York? 



as. -eleven years Without my wife 

Q What ii that? A I was eleven years alone. 

Your wife and children were in Minsk, Russia? 

A Minsk, Russia. 

How many children were left in Minsk? A Three. 

With whom were they living there? A My brother. 

inlaw. She was by my brotherinlaw, they were there. Myr wifet.111 



POsitive:of that? A lffo, 

What did you say was the age of the girl at that time?, 

They didn't ask MA much because they asked my wife more abou 

nineteen, I couldn't say nineteen. 

ct I understood you to testify here that it was your wife 

who said at Ellis Island that Annie was nineteen years? A 



1104; 

401-11ti a m:nute ág.:O, 41d• you, 

TPO aid not say so? A No. 

Were you at. Ellis Island at the time your wife was 'the 

A I ma*. 

Q Were you not In the Court at the same time before the 

Board of Inquiry? A With my wife? 

Q Yes. A Yes. 
/-

Q And didn't you hear what she testified to? A °I don't 

remember what it was. 

Q You don't remember that? A No. 

Did you hear what Annie testified to? A Maybe. 

Q You don't remember that? Do you remember what you tes-

tified to? A No. 

Q You don't? That was only a year ago? A The year, 

the second ye ar • 

Q Do you remember what date she came in September? A R 

don't know what exactly, what date it was, but I know that it 

was Yom Kipper. That was the holidays. 

Q You don't know what day it was, do you? A No. 

(I Do you know what month it was? A I am telling you 

in September. 

When she came here did you send her to school? A I 

sent her to night school. 

Q And what did she do in the daytime? A She was 



When did she 'Start to work? A She started to vior 

last winter. She was working in a paper box factory. 

When' did she start to work? A When I don't know 

exactly when, but it was in the middle of winter; 

41 Wheat was the first place she went to work at? 

street that goes between Monroe street, between Rutgers 

A Yes, sometimes twelve o'clock at night 



owitimes -one ol-clock at night? Niier 

o'clock, 

Haw 'often• did you stay away from yOur house 

about twelie o'clock at night? 

/ don't know, maybe one time,t 

it happens. 

house at least twice or three times ayeek 

twelve o'clock at night, from your home, will you swear to that? 

Yes, twice and three times a week? 

a week, I didn't ear, yes, sometimes once 

twice a week sometimes, what's the difference? 

Q But you testified before that altogether you might 

away once until about eleven or twelve o'clock? A 

You testified before,-A That I stay away? -

Well, at least twelqe or three times a week? 



' 

en you stay away until eleven and twelve o'clock yo, 

stayed away sometimes twice a week or once a week, as you sa 

Where did you go up to that hour? A Somestimes I am going in 

to my brother, sometimes I am going to some friend of mine. 

• Q. Where is your brother? My brother lives across 

the street. 

Q, What number? A 40 Rutgers 'street. 

Q Now, isn't it a fact that at least two or three times 

every week --- • A No. 

Q N wait a while, you remained in that 'saloon corner 

of Rutgers and Madison street, playing cards with people? A Some-

times. 

Q Yee or no? A Sometimes. Sometimes when I am not 

working, not every night. 

Q Yes or no. A Not every time. 

Q At nights? A Sometimes nights. But I don't stay 

later than nine or ten o'clock, and sometimes Saturday night I 

a% staying later. 

Q Until what time Saturday night? A Twelve o'clock 

at the latest. 

Q Still you tedtified on direct examination, swearing here 

that you knew of your own knowledge that your girl never stayed 

away later than half past nine? A No, because I come home,. 



Me, I come home later, I a& my wife is she sleep in 

•and faIthe time. I come home I find her sleeping in bed, 

Q What did you do for a living since the time you gave u 

business? A I do nothing. I had a couple of hundred dol. 

lare and sold my place, I have two boys working. 

ct Isn't it a fact that this place where you play cards, 

that you play for money? A No. 

Q You swear to that, Mr. Jacobs? A Sometimes, not 

the whole time for money, not all the time. 

Q You know me personally, do you not, Mr. Jacobs? A I 

think 501 I think you know me well too. 

Q I don't know whose honor it 1, and didn't I see you 

at that saloon at Rutgers and Madison street occasionally? 

A Yes, sir, you seen me. Well, what I do that time when you 

see me? 

Q I don't think you should like if I should be a witness 

against you, Mr. Jacobs? A Yes. 

Q And those times that you do play cards you do play for 

month sometimes, do you not? A For money? 

Q, Yes. A Yes. 

Q Pinochle is your favorite game? A Pinochle, well? 

Q How much did Annie earn a week while she was working? 

• 
A About five dollars a week. 

Q Did she bring the money to you? A Yee, sir. 



earned •shs brought 

Everything she brought to me. 

And did you eVer give her any spending money? 

sir. 

4 How much? A How much she needs, she asks me 

for a quarter, how much needs a girl? Sometimes a quarter, 

sometimes ten cents, thirty cents. 

Q You swear positively, Mr. Jacobs, that you only met this 

young man Balkan once? A Yes, sir. 

Q That is what date? A That was on Saturday. No 

I meet him once in the street. 

Q Yes. A And I asked, I said "Who is that boy?" 

She said "That's -my boy." I said "Where you get him?" She 

said "I meets him on a picnic." I sfAci "Go home", and 1 

was for business in Orchard and Delancey at the corner stand 

and I was talking to the standkeeper and I met her over there, 

and I said "Go home". 

You met her and this young man Balkan on Delancey 

street? A Orchard and Delancey on the corner. 

Q That was on Saturday? A No, that was not Saturday. 

That was in the middle of the day, but he come up in my house on 

Saturday next time. 

(a Wait a while, the first time was in the middle of the 

week? A Yes. 

Q Do you remember what day of the month? A I do nO 



u don t know what date ? 

4I You don't know what month? A I don't tnow what 

That wae in the summer, about three or four months ago-. 

11 And you met her with him together on the street? Did 

you stop talking with him? A No, I didn't talk-to him. I 

She did rot introduce you to him 

she met the young man at a picnic, you said to her "Go home". 

A No, 1 said "who's that fellow?" She said "That's my fellow, 

And I went home and I find the giri and him. 

Did you tell her to go home with the young men? 

told her to go home and she went with the young man home. 



soon •too.• 

Virlien you came home you met them there/ 

was speaking to him. 

A He was looking too rough, I didn't like him. 

collar on, he had everything on him, but his face, it was looking 

bad, I didn't like his face. 

Q, Was there anything the matter with his face? A I 

didn't like his face, that's all. 

0, Was it smashed up in any way? A It was not smashed up 

but I didn't like his face. You know well, you don't like a 

man's face because he is looking bad. 



- 

10 • 

a-

im the hOUtte you 

at you didn't like him? A Yes. 

.(1 What did 3iour daughter say? A My daughter (said 

right". My daughtert‘"If you don't want him all right I 

wouldn't go with him apy more". 

did you ever see him again after that? A Never.; 

Q So .you saw him twice on that particular day? A Yes. 

Q When you testified before that you met the young man on 

Satuiday, you were mistaken? A Why? 

0 That was not so? A That was 444114.-sop. 

Q Saturday, all right. How long before the girl disap. 

peared from your house did you meet the young man at your house, 

how many days before? A What how many days before? What 

do you mean, how many days? 

Q How many days before the girl disappeared from your 

house wasthe young man at your home? A Never. 

Q You don't understand me. A What do you mean? 

Q You say that the young man was at your house on a cer-

tain day? A Yes. 

Q How long after that did Annie disappear from your house? 

A How long after that? That's about two months later, for 

sure. 

(1 And she never told you that she was keeping company with 

this young man Balkan? A She never tol0 me. After then I 

was asking her a couple of times and she said Ole didn't go 

. t* 

i• 



.t t a teat that she .insitted .4on-

.with that young man/ A No. 

Q Positive of that? A Positive of -that. 

Q Didn't you find that young man Balkan at the house of 

the -defendant when you wei43 there') A No. 

, Q Positive of that? A No. 

Q Isn't it a fact, Mr. Jacobs, that when you came there 

with the police at the defendant's house, your daughter refused 

to go with you, isn't that so? A Yes. 

q I think you said so on direct examination? A  Yes. 

Q Isn't it a fact that she said that she wants to keep 

company with that young man? A No, she didn't say tha,t. 

cz She didn't say so? A No. 

Q How long br!fore you came there with the police did 

.you find out the girl was over there? A I don't know 

how long she was there. 

Q I don't think you understand me. How long before you 

came there with the police did you find out that the girl was 

over there, how many days before did you find out? A I found 

out the same Saturday, the same day. 

Q The same Saturday? A Yes, the same day. 

Q And you immediately went to Police Headquarters? A I 

went to Delancey 'street station the same time ,that I find out, 

Q Do you remember what month you came to this country?' 

A Me? I came over fifteen years ago, on the 24th. 



NNW 

'rqmem er what month A Yes, TOvembez,, 

4th of 1oveznber,, 

AL The 24th of November? A Yes, that wait on TbanIsgw-

mg: .Day. 

What year? A I came there on Thanksgiving day. 

What'y4ar? A That's fifteen years ago. 

" 
Q PifteerI years ago? A Yes, I think that was in 

1897, I think. 

Q Are you sure it was Thanksgiving Day? A Thanksgiying 

Day. I am sure. I came up there with the ship. 

Q Did you look up the date as to when you came here 

since you appeared in the police court? A Yes. I didn't 

(—look up that date because I know that date. I took out -my 

first papers and when I took out the second papers too, 

Q So you looked at your first papers? A I didn't 

look at my first papers. I knew myself. 

Q Well, you spoke to somebody about this case before coming 

here to court, didn't you, Mr. Jacobs? A Nothing at all. 

Q Never spoke with anybody about this case until you came 

here before this jury, never spoke to anybody in the District 

Attorneys office about this case? A I was speaking to 

the District Attorney. 

Q Well, you said you didn't speak to anybody? A Oh, 

the District Attorney. He asked me questions and I got to '044 

answer them. 



, trio week ago? You are sure of that, that was the 

only time? A I am sure. 

Q Didn't you appear before the Grand Jury in this case 

A I was talking to the Grand Jury, but I was 

speaking, thatt's all, and I was speaking in the Essex Market. 

1 was speaking to the Judge in Essex Market court. 

speak to mybody besides them officers. 

A When she went up looking for Abey Balkan. 



Did You ask her to look for him? A I asked ber. 

What .did She eay A Mire took the girl and went 

3roWn8ville, maybe she find out where he lives, that Balkan. 

She went to Brownsville and can't find him. 

Q Well, it was because you heard that your aaughter was 

with Balkan before she went to Mangin street, is that so? 

Q Were you not informed by somebody, or did you not 

learn from anybody that before your daughter Annie went to 

Mrs. Brown's house on Mangin street that she was with Balkan 

MR. DELMHAMTY: Wait a minute, don't answer that. 



•Septetiiber,... 

At That Year, A It was three years ago. 

q

 

That did you say? A That's three years ago, the 

fourth year, three years ago in September. 

Q Three years ago last September? 

Q Do you remember what date? 

remember that was in the Jewish holidays she come. 

Q Oh, that was in the Jewish holidays? A Yes. 

Q, What makes you remember the date as to when your daughter 

A I fix the date she was born in Jewish, I know the month in 

Q She wask3worn in the Jewish month? 

ish I know, I remember the Jewish, that the month is March. 

Q So you are sure that the 20th day of Mar comes out the 

Q What year was it in Jewish that she was born, do you 

A I will tell you what year. This year, I know 



• 3. 

ow according 6 the Jewish Calendar? 

Give me that in Hebrew, the same as you said ? 

1 tell yOu it in Hebrew. 

q The same as you said the month of Mar in Hebrew? A 

Q Give MA the year in Hebrew? 

MR. MMLEHANTY: Let him say something and don't 

intertUpt him all the time. 

A I will give you the year in Hebrew. 

MR. DELEHAITTY: Counsel wants the witness to give him 

the year in Hebrew that this girl was born in. I don't 

know hoe he can give it. He has given the English equiva-

lent, 5664. 

THE COURT: Well, proceed. 

MR. BLOCK: Exception. 

THE COURT: There is no necessity for it. Go on. 

I 'want to admlnish you that I am not going to allow this 

case to be stretched out indefinitely. I am not going to 

say that your tactics here look in that direction, but if I 

find them looking in that direction, I shall take means 

very quickly to accelerate this case. Now, go on. 

THE WITNESS: TRNV. 

MR. BLOCK: Your Honor, I think I am trying to 

expedite matters, and your Honor appreciates the importance 

4.te ; 



THE WITNESS (Repeating) TRNV. 

Q She was bomwtere! 

Q That is in Russia? A Yes. 

Q You don't keep any family Bible! do 

Nor the dates when they were born? 

But how many children did your Wife give birth to 

since-ybu are married? A rive. 

Q Can you tell what year you claim that Annie Jacobe 

Yes, it is already answered a second time. 



.••••••••• 

MOM 

AbjeCUOn sustained. Ekception. 

THE COURT:- You will get into very mixed up inter#. 

national relations if you keep on. 

MR'. BLOCK: Well, may be. 

Objection sustained. Exception. 

Is there anything that Takes you refresh your memory, 

Mr. Jacobs as to the exact date in the year and month when Annie 

was born? A I know that year and that month. 

Q Is there anything that refreshes your memory? A No. 

BY THE COURT: 

Q 

Where were you when she was born? A I was at home. 

In Russia? A I was at home in Russia. 

In the house where she was born at the time of her 

birth? A In the house. 

Q Does that refresh your memory? A Yes, .sir. 

, BY MR. BLOCK: 

Q Well, you always lived in that house before she was 

born, and many years after she was born, did. you not? A What? 

Q You lived in the same house for years before she was 

born? A Yes: 

Q And for Many years after she was born, and your wife 

gave birth to other children in that house? A Yea. 

Q And still you want to insist upon that, that you remember 

the date exactly when she was born without referring to any 

memorandum of any kind? A (No answer.) 

4 



4 

"0, 



ou are Hereby Requeeted .to appear before the Dist.rict Idtornay of 
- 

the County of Neiv,York at .the. Criminal ColiTta Banding on Centre Street . .,. ._ , , . 
Nraaliik and "White Street4, in 6 Beirottgli of anhittan of The C f• New York, • „ . .., • 
on the.................. . . .. ...,  day of  , 191 at the hoar 

„ 
as a witness in 8,04)2111a action ptoseonted by the Rae* of . > , . , 

-... the State of N!)),v..Tork •ainst 

0.11411r4s S Vii7mTmANI 
- .District 4ttorrisy of Os 0ounAll Of New Tork, 



- ..- -..-.. 



ri)eSe PO 4".C.S kv‘ire 

4unat jiN 'kr)* 0-F 

Pet3C 

9. 'Do You know the dates when your other children Were 

A :The.  

Sam. 

Q What are they? A Selig. 

it,: -4 
Yese was born in 1901h, 071891 I mean. 

Q What? A 1891. 

,Yes. A In May. 

Q What date? A The 15th. 

Q May 15th? What was the next one? 

Q When was he born? A 1893. 

A The next one is 

Q 1893? A Yes, February 13th. 

Q The next one? A The next one was Annie. 

Q Yes, what year? A 1895, the 20th of March. 

0 The next one? A The next one is Sarah, 1896, the  

14th of August. 

Q Yes. A And the last one is fifteen years. When I 

left that country he was three days old. 

Q What is the name? A Harry. 

Q When was he born? A He was born, he is just fifteen 

years in September. 

Q In September?A No, not in September, he was born 

am mistaken, he was born at the end of October. 

Q What year? A In 1907 i1897. ve 

Q You were a witness at the police court, were ,you not', 

A In the Night Court. 



on we:re a witness at the Third/ District /Tagil:sir& 

OIL , Seconct avenue and lat street before Magistrate :Apple_ 

A 

Q And didn't you there testify that your children were bor 

just every two years one after the other? A , No. 'Three' 

was over two years and the other two was, 'one from the other, 

there was )1 year with a couple of months. 

MR. DEIEHANTY: Now, wait, what page do you refer to? 

You did not so testify, two years elapsed between each 

child, the questim put to you, and your answer was"yesIsir." 

A Only two years between the first three, then there 

was two years. 

MR. DELEHANTY: Now, just read the question before 

and you will see the witness is telling you exactly what 

he said there. Will you let me read it' I can read 

it very quickly (reading) "Q. What is the age of the oldest 

child?" 

MR. BLOCK: I object to the District Attorney reading 

anything else. 

THE COURT: There will be another birth in that family 

before you get through with this witness if you do not 

go ahead. 

MB. BLOCK: I think thatis all. 

THR COURT: I do not think you had better call another 

witness to-night, I do not care to go into late hours on 

, 
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Ohrietmab eve On thi5 thing at a1,1. 

The COurt adtionithad the jury in accordance with 

Sect Ion 415 of the Code of Criminal Procedure and adjourned 

the further trial of the case until eleven o'clock A. M. 

Tuesday, December 24, 1912. 

^ 
New York, December 24, 1912. 

Trial resumed. 

R. DELEHANTY: I would very much prefer to. rest to-

day, with only the formal proof in. 

THE COURT: I do not believe it would be right to 

leave this case pending over the week until you gentlemen 

came again, because there may be eiftdence of importance 

which ought to he fresh in your minds when you come to 

consider it.

DELEHANTY: Of course my evidence so far has been 

purely formal. It seems to me that the jurors of course 

could retain that in their minds easily enough to the 

adjourned day, but I wluld ask your honor for leave, if 

the case should continue, not to put in any more of our case 

to-day but to take an adjournment at this time rather than 

put in any more of my case, and then adjourn. 

THE COURT: You are admonished, gentleman, that you 

are not to discuss any matter connected with this case 

amongst yourselves or with others, and you are not to form - 



•wmilatiihr;d 

' 

Opinion upon it until it is fir  

you, 

You may be excused until 1g O'clock on the 30th. 

New York, December 30,1912. 

Trial Resumed. 

THE COURT: Gentlemen, I suppose you have noticed that 

this has been a very busy day, perhaps one of the busiest 

we have had during the term, and the amount of work dis-

posed of this side of the rail certainly is greater than 

any day during the term. I am sorry to have kept you gen-

tlemen so long, if I had any notion that we would go until 

ten minutes of four without beginning your case, I would 

have allowed you to go home, but we cannot always tell, 

and the fact that you were detained here so longis nobody's 

fault really. I am going to let you go home now. I am 

going to enjoin you that you are not to discuss any matter 

connected with the case or form nor express any opinion 

upon it, until finally submitted to you. 

You will report here to-morrow at eleven o'clock A. M. 
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lieW-YOrk, December' 

'Tr ial Resumed: 

ETTA JACOBS, called and duly sworn as a witness on 

behalf of the People, testified through official interpreter. 

Rosenthal as follows: 

(Residence 37 Rutgers street.) 

DIRECT EXAMINATION BY R. DELEHANTY: 

Q What is your name? A Etta Jacobs, living at 37 RUt-

gersstreet; 

R. DELEHANTY: Come around here, Annie. 

Q Do you see tl,is girl (indicating)? A Yes. 

Q Is she related to you? A It is my own child.. 

How old is she? 

MR. BLOCK: I object as leading . 

MR. DELEHANTY: I have asked how old she is and 

counsel says I am lending the witness. 

Objection overruled. Exception. 

A She will be eighteen years the next coming Hebrew month 

of Adar. 

Q What is that month? 

THE INTERPRETER: If the Court will directme? 

MR. DELEHANTY: No, I want the name. 

THE INTERPRETElt (Spelling) 44.41-a-r. 

14R— DELEHANTY: Do you object to the interpretergPring 

us the equivalent of that month in our calendar/ 



• o our February. 

and the firet Part of March. 

ponib of Adar. 

MR. DELAY: You may 

-Mrs. Jacobs, how many children did you give birth to? 

Q And can you tell me the ages of the other four children? 

twenty-two years, three weeks after Passover. 

Q Do you have a daughter by the name of Sarah or Sordh? 

Q She was sixteen years after Succoth? 

THE INTERPRET: That is about in September, th 



; 

has been here in America, because when 

child was three days old. 

Q Well, will you please tell us how old he 

Mr. Interpreter, have her answer questions 

without any additional information. 

Q Who was born before Sara} .wasborn? A Annie. 

Q When Annie came to Ellis Island from Russia, were you 

A Yes. 

O And you were asked at Ellis Island the age of Annie, 

you not? A Yes. 

Q You Bald at that time Annie was seventeen years old, 

t you, yes or rio? A Sixteen and a half, going on seven -

Q Did you keep any book or any memorandum where dates were 



Z •IT, 241‘,4 K 7', (Central OffiC 

called an duly sworn as a witness on behalf of 

•testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY ME. DELEHANTY: 

•Q -Officer Seuminsky, were you in company with theman Jacob', 

who testified here in a visit to 22 Mangin street? A Yes. 

0 What day was that? A November 2nd. 

Q This year? A Yes. 

Q To what part of the premises did you go? A On the 

fifth floor of the premises 22 Mangin street. 

Q Who were in the party? A I and officer Lewim and 

Inspector Cahalane of the first district and Mr. Jacobs and his 

two sons. 

Q When you got to the top floor, where did you go? A We 

went to the back, top floor on the north side. 

Q Tell us what happened, or rather who were there when 

you went in? A We knocked at the door -and opened it at.. 

the same time. When we entered the preibes we found Annie 

Jacobs, Annie Brown, a girl,named Annie Eisenstock, a man 

named Jacob Lipschitz and Benny Cohen. 

MR. DELEHANTY: Cohen, stand up. 

Q Is that th,- boy you saw (indicating)? A Yes, sir, 

Q What happened when you went in? A We went there 

to get Annie Jacobs, on her father's complaint, and as I got hold 

of Annie—Jacobe I'told her I was placing her under arrest on 



' 

complaint. The defendant here an 

11:4ohi4 and the girl natied Eisenotock all got hold  

tried to get the girl away and they did free her to a certain 

extent. 

MR. BLOCK: I object to that. 

Q Well, she did get out of your custody in the first room, 

did she? A Yes. 

q Where did she go to? 

Q Did you take her again into custody? 

Q, 

She went to the back room.. 

A I did. 

What else happened? A When we started. to go to the

door again the same thing took place, they wouldn't allow us to 

go out. 

MR. BLOCK: I move to strike out "The same thing 

took place". 

THE COURT: Well, that may be excluded. Let him 

tell what they did. 

A They got hold of us and started to pull us away. 

MR. BLOCK: I object. 

BY THE COURT: 

Q You say they started to do, tell us what they did? 

A They pulled me by the arm and the man up there got hold of 

me by the throat and threw me on the table. 

BY MR. DELEHANTY: 

Q Who was that? A The man named Jacob Lipschitz, 

whereupon I arrested every one there outside of penny Cohen. We 



"What are you doing up here'?" He says "Nothing, I just .come 

says "I think you are up here for mOre than thatwi 

gm going to place you under arrest t00.,! 

He says."Please don't place me under arrest1 I am a poor_lf,Orking 

fellow, if you allow me to go home I will tell you the truth". 

I says "All right, if you tell the truth you can gcW' So he 

then told me he come up there for the purpose of aving sexual 

A Well, we first arraigned 

Ninth District Court, which 

The case was 

all the female prisoners at the 

the case was transferred 

transferred to the Third 

to some .other court? 

Your Honor, I respectfully object to 

MOM 



pose, M. Delehan 

will e connection here between the testimony? 

MR.DELEHAITTY: I simply wanted to show the case was 

ransferred to another court,. am not asking about the 

details of the case. 

MR. BLOCK: He ts bringing in some other case. 

THE COURT': Objection overruled. Mr. Delehanty 

Q What was the charge against her there? A Well, the 

charge was against Annie Jacobs under section 365, I think, 

where disobedient children can be sent to an institution. 

Same objection. Objection overruled _bLception. 



411i113811 

Yea 

er arreat. 

Do you yourself understand Yiddish? A 

Q Was any conversation had in Yiddish in the house at 

the time you got into 22 Mangin street? 

MR. BLOCK: I'object to that. He says he does no 

understand it. 9 

MR. DELEHANTY: I will withdraw the question. 

(I Was any conversation had in any language other than 

English? A Yes, sir, there was. 

R. DELEHANTY: You may examine. 

CROSS EXAMINATION BY MR. BLOCK: 

(1 That was the first time that you went to the place 

22 Mangin street, on November 2, 1912? A Yes, air. 

Q At whose instigation did you go there? A Abraham 

Jacobs. 

Q And you are attached to what precinct, Officer? 

A Central Office, First District. 

0 Where is that located? A The First District? 

Q Yes. A The First District is located from 14th 

street to Battery Park, East of Broadway. 

Q Where did you first meet Mr. Jacobs? A In the Dis-

trict Office at Delancey and Clinton street. 

Q That is also a station house, isn't it? A Yee, sir. 



ow what be did. 

Somebody besides Jacobs called you over about this pate 

The Inspector directed me in this cage. 

(1, Is the Inspector here in court? 

It And it was after the Inspector called you over, you 

And Jacobs told you that his daughter was 

(I He heard? A Heard on information. 

Was anybody there besides Mr. Jacobs 

Did Jacobs tell you what his daughter was doing in front 

A Yes, told me he thought she ran away 

- from home and she was living up there. 



cuSei it  was a house of ptos:titUtiOti', 

thing like that? A He said he thought there was 

wrong'about it but he .cluldn't exactly say. 

Q Be couldn't tell? A He says if he didn't hurry up 

that this girl Becky told him to hurry up and get his daughter 

she would have to be sold to some man. 

Q Then that's allshe said to you? A That's all. 

Q Then you went with him to that place? A I did. 

Q When you came there who was the first one you spoke to? 

A Who we spoke to? 

(I Yes ? A I don't exactly remember who it was now 

because they were all talking at once. 

Q You say you knocked at the door and you went right in? 

A Yes. 

Q And the door was open? A Yea. 

• 

Q What time was that? A It was about 8:15 in the 

evening. 

Q What day of the week was it? A The entrance Was on 

Saturday. 

Q What was this Annie Jacobs doing when you came there? 

A She was sitting on a couch. 

Q You didn't notICA: Adlything wrong there, did you? -

A Not at the time, no, sir. 



you claim the girl did not want to ga with 

her father? A Not she did not, she resisted me. 

That's all. Did you speak to anybody else before Yeu 

OpOke to Benny Cohen? 

you practically used your discretion 

and whom not to arrest at that time? 

A Well, they did in my presence interfere with me. 

Q Isn't it a fact that you testified that you did not ar-

rest him because he said he was going to tell you the truth? 

A Well, I didn't have nothing nn him to arrest him for. 



Q With the ezception Of :Benny Cohen? 

This woman :gave you a fight too? A Yes. 

What did she do? A, She grabbed me by the hand 

and pulled MA awiy, by the am. 

Q And what did the cdiplaining witness do, Annie Jacobs? 

A Wells she didn't do nothing because I was holding her at the 

Q And still you arrestedher, didn't .1p)u? 

her on her father's complaint. 

Q What did you charge against her on her father's co 

plaint? A Under section 365 of the Laws of 1903, wher 

disobedient children can be sent to an institution on their 

parents complaint. 

Q Did you take her to the G-erry Society that night? 

Q Where did you take her thatnight? 

District Court after I took her to the station house first, 

She was held and the case was transferred to another 

Q Then Benny Cohen told you that he had sexual intercourse . 



And you inqulrcad at that time as to ho the tezant o 

remises *was? A At the time? 

A Well Annie Brown told me she was a,tenaii 

were told at that time that the girl was under eighteen years 

Q That was the time you made the arrest? 

Q And you knew that under the statute,to have sexual 

intercourse with a woman under eighteen, for a man, is a crime, 

Q Yu knew at that time it Was A crime to have sexual 

intercourse with a woman under eighteen years? A Well, yes, 

if you know it. 

0 You knew that at that time? A Yea. 

Q Benny Cohen admitted to you he did? 

He did not admit that day. 

Q Didn't you testify that you came there that night and . 

you made the arrest of everybody and he told you he would tell 

you the truth and that he had told you he had sexual interopurse" 
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tit not with that 

o t 11 you that? 

•Particularnight o. 

When 1114 he tell you that? A Two or three days after. 

when I went to see him. 

Q You went where to see him? A At his residence. 

Q How many times were you over at his residence? A Once. 

Q What did you go there for? A To get full particulars 

of the case. 

Q What case? A On this  case here. 

Q Well, this defendant was not arrested yet in the case? 

A She was what? 

Q She wasnot arrested at that time, two or three days 

after the first arrest? A No, sir. 

Q What did yo l) go over for, to get evidence against this 

woman? A Annie Jacobs made a statement there. 

Q Didn't you go to Benny Cohen's hout3e for the purpose of 

getting evidence against this woman? A Yes. 

Q And it was on the evidence of Benny Cohen you got out a 

warrant against this defendant? A On the complaint of Annie 

Jacobs I got the warrant. 

Q How long after November 2nd did you arrest this defendant? •
 

I. 

A November the 11th. 

Q When? A The 11th. 

.44pe. 



times between the 2nd day Of NOvetber 

Ii day of November, 1912, did you visit BennY 

4 'MO date was 

limn, I couldn't state the dike. it was during the week. 

Q Well, you said It was two or three days after the first 

intercourse with this complaining witness? A Ye8, sir. 

And you knew at that time that it was a crime, didn't 

you, for Benny Cohen? A Yes, sir. 

And you did not place him unde'r arrest at that time? 

Q Although he admitted to you that he was guilty of crime? 

A That's right. 

Q Did you go to his house at soraehody's instigation? 

A At what? 

Q, Did somebody tell you to go to his house? A No, I 

went up there on my awn account, just to get infornation, that 

On November 2nd, about quarter past eight, you. 

claim you arrested all the people from the premises there? A Ye8 

Q And they were arraigned the following day, wasn't it? 



‘21, 

tried- the same night? Yes. 

trenSferred to the ThirOistrict Magistrate 

Only the case of Annie Jacob-was•tranefrte 

-

 

And What did you say was the Charge against her? 

Against who  

Q Annie Jacobs? A Under section 365 of the Laws of 

1903, where disobedient children can be sent away by their 

guardians or parents. 

Q What was the charge against this defendant at that time? 

A Interfering with an officer while having a prisoner in his 

custody and disorderly conduct. 

Q. Disorderly condAct? A Yes, sir. 

Q Didn't you speak to the girl Annie Jacobs before they 

were arraigned at the Magistrate's Court? A Well, I couldn't 

speak to her, I can't understand Jewish. 

O. Do you icnow Mrs. Goldman, the Mission Officer? A Yes,sir, 

When OA you meet her the first time? A I don't 

remember the date. 

Q, You don't remember the date? A No. 

Q How long before November 2nd did you meet her? A I 

met her before November 2nd. 

How long after November 2nd did you meet her? A A few 

days after. 

Q Was it after this defendant was arrested in this easel' 

A No, air, before.' 

Q Did you meet her in the night cou A No, sir. 



CO 
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y' hel/ie 

_JAR. DL T: Mrs. Goldman is the name. 

A lire ,,Gold.man, yes Goldman did. 

(1 She helped you along in trying to get evidence against 

this defendant, is -that so? A That's right. 

Q, And you saw Mrs. Goldman before you went to see Benny 

Cohen? A Well, I don't remember whether I did or not now. 

I couldn't say, I don't remember that part. 

. Q Did you hear the name .of Abey Balkan mentioned? 

• ;A Yes, sir, I did. 

Q How long before you arrested this woman did you hear 

that name Abey Balkan? A Well, it might have been four or 

five days. 

0 3efore you arrested her? A Yes, sir. 

Did you ask Annie Jacobs about Abey Balkan? A I did. 

0 And she told you that she knew him? A Yes, sir. 

0 That's all. 

RE-DIRECT IMAM IN AT ION BY MR. DELEHANTY: 

Ct You say that Annie Jacobs case was transferred to 

another court? A Yes. 

And then you met Mrs. Goldman, and Mrs. Goldman told 

you the substance of what Annie Jacobs had told her? A Yes. 

And it was then on the statement of Annie Jacobs made to 

you through Mrs. Goldman that you started to work up this 

A 4.0 

ase 



Q With whom? A With Mrs. Goldman and Officer LeVin 

and Annie Jacobs whom we took with us. 

Q Where did you go and what efforts did you make to find 

him? A We went out one Sunday morning about six o'clock 

out to Brownsville, out to Grafton street, all around there, 

Q Did you take the girl to various stations on 

On the elevated railroad, yes, sir, and tried to 

tions that she came over there, but she couldn't ide 

Was the girl able to point out any street or house 

one end to another, but we couldn't locate the house. 

Q, And the girl was not able to point out any house in 

(I Did you make , what was the girl's capacity for pointing 

out directions or knowing a place to go, was she able to go about? 

A She says he brought her out there and lived with her for 



R. DELEHANTY: I consent to Strike that ott 

THE COURT: Yes. 

Q Did the girl say that she was familiar with the i 

tances and locations and directions? 

MR. BLOCK: Objected. 

A No, sir. 

MR. DELEHANTY: Counsel has broughtit out. 

THE COURT: I will allow that. 

MR. BLOCK: I take an exceptiln. 

What is your answer? A No, sir, she was not. 

0 How long were you searching for Abey Balkan? A For 

a few days. 

Q Have you been able to locate him at all? A No 

not the slightest location of his whereabouts at all. 

0 You cannot trace him? That's all. 

RE-CROSS EXAMINATION BY MR. BLOCK: 

Q What house did you go into to look for Abey Balkan in 

Brownsvil1e9 A Well, a number of hourse along Grafton 

street. 

Q Grafton street? A Yes, sir. 

Q How did you happen to go to Grafton street? A W 

Annie Jacobs mentioned, she says he thought it was Grafton 

street he brought her to, she remembered the name. 

Q And you went there ina few houses? A Went into a =ibex' 
v 

of houses. 

141 
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Q Can. you  mention any particular house  yott.:Went rnt 

'A- I couldn't mention the numbers because we tioted• 6.0-14041 

Q Did Annie's father go along? 

L E W I i (Central Office Squad) called 

Were you in company with Officer Seuminsky and Mr. Jacobs 

Q In which you found Annie Jacobs with 

Seuminaky and myself with Annie Jacobs, this defendant 

told this Annie Jacobs in Jewish, "Don't go," 480 told her to 



Wilsau•. 

tell Us that' she  was working in a factory during the day 

was only stopping there, just 

MR. DELERANTY: You 

living there. 

may examine. 

CROSS EXAMINATION BY MR. BLOCK: 

Q You were also a witness at the Magistrate's Court, 

were you not, Officer? A Yes, sir. 

Q You did not testify anything like it in that court about 

Annie Jacobs, about this defendant telling Annie Jacobs to tell 

you that she Wr.:'.8 working in a factory? A Yes, sir. 

Q That is something new, isn't it? A No, sir, 

was not called to the stand for the purpose of testifying against 

this defendant. 

Q You were not called on the witness stand until this 

court, Officer? A Not in this case, not sir. 

Q Are you sure about that? ,A Yes, sir. 

Didn't you testify in this case? A No, air. 

Q Wait a while, at the police cnurt that Annie Jacobs 

started to fight her father? A That was in the Night 

Court. 

Q Didn't you so te.3tify? A That was in the Night 

Court, the time we placed that woman under arrest for disorderly 

conduct. 

. Q You are sure about that? A Yes, sir. Now, one mo-

ment,counselor. That's right. I was, I testified at the Third 

inane I 

6 



:District Court, yes, ear. 

q You did in, this case? A Yes, in this °elle. 

Q• You are changing now your testimony then afteryou-

holding the stenographer's minutes? A, I an not changing 

anything. I am only trying to rectify myself. Every person le 

liable to mistakes, 

Q I asked you before twice or three times whether you 

are sure whether or not you testified in the police court, 

and you said, no, you did not so testify? A I change that 

testimony now, I say I did. 

Q Your memory is good, isn't it, Officer? A Pretty 

good. 

Q Didn't you testify in the police court that the girl was 

fighting her father? A She did. 

Q When you and officer Seuminsky came there? A Not when 

we came there, when we were trying to take her out of these 

premises she fought her father. 

Q Yes, she resisted, she wouldn't go? A Yes. 

Q And she was fighting her own father? A Yee , sir, 

everybody was fighting then. 

Q And you had to get a patrol wagon to get them? A We 

certainly did get a patrol wagon to take them to the station 

house. 

Q Did you speak to Benny Cohen at that time? A We asked 

him what he was doing there. 



at first but then when we threatened to place him under arre 

then he stated he came there for the purpose of having sexua 

intercourse in these apartments. 

6 tell you with 

Q And you as an officer were not interested to find out 

with whom he came there to have sexual intercourse? A He 

came there for one of the women in the place. There were th, 

Q You did not think it was for anybody's interest? 

didn't have time to think then. 

Q Wait a while, to find out after the man tells you 

he came there in that house, a tenement house --- it was a 

Q That he came there for the purpose of having sexual 

intercourse with a woman, you didn't think it was enough inter-

est for you to find out with whom he was to have sexual inter 

A We didn't have time to think with who, we placed 

Q You had no time to think at all? 

go there for the purpose of finding out. We went there for 

purpose of taking this Annie Jacobs out of those rooms. 

Q Officer, is that the bext explanation you can give. 

After you were told that thr man was about to ()Omit a crime, 



at •he oame practically to a :housie 
- 

ti Al you went to tell the Court and jury that the reason 

did not make twestigation was because you didn't have en,t11.4 

time? A Certainly not, we had no time. 

ct You had no time to make Investigation? A Oh, we 

made investigation after we found out the facti. 

Q Well, did you go back there that night after you made 

the arrest? A No, not that night. We hadn't time to •go 

back there that night because this woman was locked up in prison. 

Q Well, you arrested everybody that night with the exception 

of Benny Cohen? A Well, because he didn't interfere with us. 

We would not have locked that woman up that night if she_didn t 

interfere withus and try to- take theprisoner away from us. 

Thatos the reason we locked her up, and everybody else that inter-

fered with us. This Cohen, whatever his name is, he knew 

enough to mind his own business. If these peo2le had done the 

same they would not have been locked up. 

Q So you thought it was a bigger crime to interfere with 

you than to have a house of proStitution in a tenement house? 

MR. DELEHANTY: I object to that as wholly immaterial,. 

whatthe officer throught. 

Objection sustained. Exceptiou. 

When did you find out for the first time as to the age Q. 

of the complaining witness here? A At about 7:30 on the night 

the first arrest was made that was on October 



I vault b.elp you ou 

it? A liOvedber 2nd,; Saturday night. 

station house of the 13th precinct. 

Q That will do, officer, just 

like to finish this case during the year 1912, and I would like 

THE COURT: Counsel, I think that perhaps you are 

doing doing more than your full duty inthe extent to which you 

are examining the witness. Proceed. 

MR. BLOCK: I respectfully object to your Honor's 

THE COURT: All right, you will have a chance to take 

frequent exceptions if you continue on this line. I am 

going to help you now send this case ahead. 

AR. BLOCK: I respectfully move for the withdrawl of a 

THE COURT: I think we have given you all the lati-

ude that you deserve. 

MR. BLOCK: I respectfully except. 

ou Who told you at that time, at 7:30 at the station house 
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the girl? -A W. :TabOhill the father 

c1 be at that: time told you that she wag Uri 

yeAra. 1 A Yes, sir, 

ct so at that time was Officer Seuminsky the  a 

time?. A No, sir. 

(;), Did you tell Officer Seuminsky what Jacobs told you? 

A No, sir. 

Q Jacobs didn't speak to Officer Seuminsky at all? A He 

spoke afterwards. Not at the time. I found out this girl 

was under eighteen years. 

Q And you didn't tell Officer Seuminsky that a girl 

under eighteen years was detained at Mangin street? A No, 

sir, not then. 

THE COURT: That will do, any more questions, counselor? 

MR. BLOCK: Just one second. I am looking at the 

stenographer's minutes. 

THE COURT I wish you would prepare your case on 

the outside and not in this court room. I tell you I 

am not going to allow you to prepare your case here 

during the trial of it, and the place to prepare it is on 

the outside in your office. 

MR. BLOCK: I respectfully submit to the Court I am 

not preparing the case at all. I was attempting to look . 

up this witness's testimony from the minutes of the police 

court. 



:Btomt (After á pause) That e 

TEE COURT: Officer, leave the stand. X: you are 

not going to ask any questions I am not going to sitliere 

Wasting the time of the Court while you are thinking 4 

questions to ask. 

BENJAMIN C 0 H E 1T, called and duly sworn as a wit-

ness on behalf of the People, testified as follows: 

(Residence 29 Lewis street.) 

DIRECT EXAMINATION BY NR. DEIMANTY: 

11, Where were you living on the 2nd of November and the 

week before that? A 29 Lewis street. 

A With whom? A My folks. 

A Where wereyou working? A Joseph Yetzker, 715 Broadway. 

0, What work were you doing? A Clerk. 

Q, Did you see Annie Brown, this woman here, before the 2nd 

of November? A Yes, sir. 

Q When? A The last day in October. 

Q What day of the week was that, do you recall? A Thurs-

day . 

Q Where did you see her') A In the premises 22 Mangin 

street. 

A Did you go to those premises alone? A No, sir. 

Who went with you? A Some friend of mine. 

Q Where did you meet t}-at friend? A Over on Jackson 



you get _the address of 

end cif mine•tad 

q Ten uS how you got into her house, what hour Of the 

it was  A That was about eight o'clock in the evening.. 

Q Had you ever seen her or vi'sited her house before that 

day, the 31st of October? A No, sir. 

Q. Had you ever seen her? A No, sir. 

You went upstairs, did you, with your friend? A Yesoir. 

Q What happened when you went up? A While walking 

up we found the door opened and we walked right inside. 

Q Who was inside? A Yrs. Annie Brown, Miss Annie Jacobs 

and another young lady by the name of Miss Annie Bisenstock. 

Q What happened when you went in? A We walked in 

and we said "Good evening" and we sat down. 

Q, How long did .you remain there? A About five minutes. 

Q Was your friend with you all the time? A Yes, sir. 

Q Did your friend have anything to say in Annie Brown's, 

presence? A Not that I know of. 

Q Well, what happened while Annie Brown was there? 

A Well, I took Annie Jacobs and walked into another room with 

her. 

Q In what room was it that Annie Brown was? A The kitdhen. . 

Q Were the two young women which you speak of, Annie Eittln.. 

stock and Annie Jacobs in the same room? A Yes sir. 

And Into what other room did you take Annie Jacobs? 
Vt., 2 



r--

HQwf away from the kitchen is it? A Wan 

think dlocut two meek, two or three feet, something like tha 

What did your friend do? A I left him sitting i11. 

kitchen.. 

Did you see whether or not he went anywhere out of the 

kitchen? ' A. No, sir. 

could not see anything. 

After I went to the bedroom I 

Q What happened in the bedroom? A Well, I had inter-

course with the woman, paid her and walked out. 

How long after that did you remain in the place? A Well, 

I should say about two or three minutes. 

Q Did you have viny further talk with Annie Brown or. any-

body e se in the place? A I had something to say to Annie . 

Jacobs. 

Q Afteryou left on the night of the 31st of Octoberdid you 

go back again? A Yes, air. 

Q What day? A November 2nd, Saturday. 

Q And at what hour did you go there then? Well, about 

eight o'clock. 

Q Was Annie Jacobs, or when you went in on Thursday, the 

31st, did you know Annie Eisenstock or Annie Jacobs? A Well, I 

didn't know either of them. 

Q Who was it picked out Annie Jacobs? A I did. 

Q Was anything said ablut which girl you were to take'? 

A No, nothing said whatsoever. 



wat•nr* 

eked Out thi$ girl ar 

oom?- A Yes, sir. 

411 Saturday when you came tack can you give 111 t 

-7011 -went thee'?- A--Eight o' clock. 

Who was with you that time? A Myself. 

Nobosy else? A No, sir. 

When you went upstairs was the door open? A Well,  

no. The door was clelsed that time. 

Q Did you knock on the door? 

Q Who opened it? A I can't just tell you. 

Q When you went in who was there? A Well, I found Miss 

Annie Jacobs, Mrs. Annie Brown, and Annie Eisenstock. 

Q Did anybody else come in while you were there? -A A 

young man by the name of Lipechitz. 

Did you know him before? A No, sir. 

Q What were you doing between the time you went in and the 

time that Lipschitz came in? A Sitting there smoking a ci-

garette. 

Q Did you speak to Annie Brown when you came in? A Yes, 

at that minute I did. 

Q had you taken ahy girl into a bedroom on the second 

visit on Saturday? A No, sir. 

41 What happened after Lipschitz came in? A After Lipp 

schitz come in he sat down there and started to talk with 

Mts. Brown. 

Yes, sir. 



dome 

Ara whiie,sittin 'there, SP& in 

Q An4.wh-6 else besides theofficers? A Mr. Jacobs:. 

and two sons of his. 

Q Were you put under arrest that night? A Well, they/ 

wanted to put me under arrest. I told them, that is, M re-

fused to go, I toldthem I would give them my name and address. 

Any time they wanted me they could get me there. 

Q You gave them your true name and your true address? 

A Yes, sir. 

MR. DELEHANTY: You may examine. 

CROSS EXAMINATION BY MR. BLOCK: 

Q They believed you when you gave them your name and 

address? A Well, they took it down on a slip of paper. 

1 told them the truth. 

Q They didn't go to your house at that time, did they? 

A No, not that night. 

Q They didn't follow you any place at all? A No, not 

that I know of. 

Q You were a witneau at the police court, weren's you? 

A No, sir. What police court do you meant 

Q What is that? A What police court? At the night 

they were arrested? . 

14 You were a witness at the police court in this cases 

were you not, after this defendant was arrested? A I don't 

•••••••• 



Were you a witnees, in the police court? 

police court are you speaking of  

I don't know what you call that. 

Magistrate in First street and Second avenues -I-don't know whai 

talking about the statiin house on the night 

Q Were you at the station house too? 

Q Isn't it a fact that you went in the station house too? 

Q Well, what made you think about the station house? 



+Mew 

't und4rstand you at the minute. 

, 

THE COURT: Now, let us not lose any more time 

this. rind out if he was at any court and testified. 

BY THE COURT: 

Q Were yoU? A I was at the court, First street and 

Second avenue. 

Q Do you knoW what that is, a Magistrate's Court? A Well, 

now I do. 

Q Well, is it a Magistrate's Court? A Yes, sir, it is 

now, I know. 

BY MR. BLOCK: 

Q Before you went to that police court to testify you knew 

that you committed a crime by staying with a girl under eigh-. 

teen years Did? A No, I didn't know how old the girl was. 

You did not know? A No. 

You were not promised by the District Attorney that you 

would not be prosecuted if you would be a witness for the People? 

A I was not promised anything. 

Q Sure? A Positively. 

Q No question about that now? A No, sir. 

Q Not by anybody? A No, sir. 

Q Isn't it a fact that the Magistrate told you that you 

would get immunity if you were a witness for the People? 

A No, sir. 

Q It is not so? 

,sa,&;1=P7-141141' 

rt. 

a 

ft• 



MIL IDELBRANTV Read the statement, 

411 I read to you from the stenographerla minutest 

takeriat-the time in the -police court: "By the MagiStra 

7Ow, You have been advised of your rights and that you doetts 

have to answer any question that will 

or degrade you, unless you are willing, 

tend to incriminate 

and the Assistant 

District Attorney upon the record will grant you immunity if 

you did have sexual intercourse with her, from any criminal 

prosecution therefor". 

THE COURT: Who said that? 

R. BLOCK: The Magistrate. 

Now, you want to tell now that nothing was promised 

you? A No, sir, nothing was promised me: 

THE COURT: You call that a promise, the statement 

of the Magistrate to this man? Now, I an not asking 

or saying whether it is a promise or not, but I say that 

it is susceptible of two meanings perhaps. It may be a 

statement made to this man without having the complexion 

of a promise out it at all, and he may honestly regard it 

that way. 

MR. BLOCK: In the presence of the District Attorney. 

THE WITNESS: I thought I would tell the truth, Which 

I did. He asked me if I wanted to say anything. 

You want to tell us that the Judge at the police court , 

never told you any such thing as what I have read you now? 

A He asked me if I wanted to say anything out that case and 

1.0-‘t 
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was -right ,, that s 41 I kn.e* 

Q Then he did not tell you that you would haver 

2° OM the District Attorney? A Not he did not. tell pie no44hAn 

He pr.oraised nothing whatsoever. I just answered what I was 

'asked. 

Q You don't know up to now that you were guilty of a crime., 

mean now, you were told before you Came to this court 

Q And after you heard she was under eighteen years old 

MR. DELEHANTY: I object to that as wholly immaterial. 

Objection sustained. Exception. 

THE COURT: Putthat question in proper form "Was this 

question put to you and did you make the following answer". 

October? A Well, say about ten minutes. 



•During those ten minutes you ue ...,),a..„and, 5.•t do 

acitelhealA yes, 

And your were sitting there? A Yes. 

Q And then--

Now, what is the use of going into that? 

Go on with this trial. That Is altogether unimportant 

and immaterial, what he did up there in court. 

THE COURT: Get right at his testimony. 

Q During those ten minutes you had sexual intercourse 

Q The first time, and how long were you there the second 

time before theofficers came? A Well the second time I can say 

about twenty-five minutes or half an hour. 

18 throughout, after the police come up. I was just a 

ye sexual intercourse, when the police come up. 

Q You were there because you expected the police to come 



1,flirre you' Bitting there half an 'hour. OMOki 

.:t tee for/ Al 1 imOked a cigarette after the police 

tk 'Not before/ A No; 

Q What did you do there for half an hour? A I just 

come up and sat down for about a minutep,just about to talc* 

out the girl when Mr. Lipschitz come up and started to talk to 

Mrs. Annie Brown and they were talking about a minute and a half 

or so when the police come up, and I had no chance of taking 

Annie Jacobs where I wanted to take her, in the bedroom. 

Q You testified, do you recall this question and answer 

put you at the police court: "Did you have any conversation 

with the defendant?" And you answered "ho." 

MR. DELEHANTY: Won't you specify for the jury's sake 

if that refers to the first visit? 

THE COURT: You went into that, Mr. Delehanty. 

MR. DELEHANTY: I only want to get counsel clear. 

A Yes. 

Q Now, I read to you another question put you by the 

Magistrate? "Did you say anything to this defendant at that 

time?" And your answer was "No." A What time do you mean, 

the first time or second time? 

Q, You did not see fit to ask me that question before the 

District Attorney got up and made some remarks, c;id you? AWell, 

I couldn't get you right. 

Q Well, all right, the first time? A Yes, the first 

time I told the young lady I would rather give her twehty-five 



and See ero the oxtside than See 'her net 

Q And still you went and had sexual intercourse with her? 

A That was after the sexual intercourse, I. told r that. 

Q Oh, that was after you had the sexual int course 

with her? A - Yes. 

(1 You had a talk with her? A Yes. 

Q Well, does that answer my question whether or not yea 

did not so testey at the police court in answer to the Magis-

trate's question put to you "Did you say anything to this de-

fendant at that time?" And your answer was "'No". A The 

first time? 

Q Yes. You had no talk with the defendant at all? 

A The first time I did, yes. 

Q You did the first time have a talk with the defendant? 

A Yee. 

Q, So when you testified before. the Magistrate that you did 

not you werenot telling the truth? A Well, I can't just 

remember what I told the Magistrate now. 

Q But you do remember that you offered Annie Jacobs twenty-

five dollars to get out of that house? A Well, I told her 

I would rather see her on theoutside than in a place like that. 

Q Didn't you testify before that you offered her 4125? 

A What is that? 

Q Didn't you testify before that you offered her twenty-



five dol].ara o get out ot that houeel" ,A ?ha 

would rather see her on the outside than see her in 4 

Q How long have you known this girl Jacobs? 

at the time I told her that, I. knew her about two minutes.  

Q Do you remember this question being put to you at the 

police court "You did not see any money passed between the 

complainant and the defendant, did you?" And your answer we 

Q You are getting paid for coming here? 

No, sir, not at all, until the end of the 

trial, I don't know what I am going to get. 

Q After the trial I was promised fifty cents for each 

subpoena that was handed me, that is all. 

JACOBSr called and duly sworn asawitnees on 

behalf of the People, testifed through offic 



EXATIINATION BY MU. DELEHANTY: 

:Qr. 'What le your father, s name? A Abraham Zacobwo 

Q "as that your father and mother who were on the'stallid 

her at this trial? A Yes, sir. 

Q Where were you born? A Russia. 

Q Have you been to school? A No. 

Q Either in Russia or here? A Here I went to school 

for about three months. 

q Where did you live? A 37 Rutgers street. 

Q That is where your father and mother live 

brothers? A Yes. 

Q Do you know or did you know Abey Balkan A Yes. 

Q When did you first meet him? 

MR. BLOCK: I object to that. 

Objection overruled. Exception. 

A At a picnic. 

Q When? A I don't know the exact date, but about 

five months ago. 

Q Did you meet him outside your father's house in the 

latter part of October? A Yes. 

Q Do you remember what day of the week it was you met him? 

A Friday. 

Q Where did you go with him? A Brownsville. 

How long did you stay with him there? A Three daY 

Q Where did you go with him -- What day did youleave 

aid -your 



q To whoop place did you go there? A Annie B;own 

Had you ever met Annie Brown before that Monday •limning? 

THE COURT: Who brought her to Annie Brown's house 

and said it in her presence? 

THE CoURT: All right, proceed. 

Did you remain in Annie Brown's house? A Yes. 

Q Did Abe Balkan remain there all day Monday? A o 

What time did he go away? A I don't know. 

Q Did Annie Brown tell you what clothes to wear or ho 

dress yourself while you were there? A She said to w 



UR. BUCK: I object as leading. 

What part? A The drawers I should leave off. 

A Then they picked me out and she said I should go. 

Q What happened in the 'oedroom? A She told me I 

should go into the bedroom and she gave me a bowl and water 

and gave me a syringe, and told me how to use it. 

Well, what happened between you and the man in the 

three men visited you on Monday? 



Q. on what day of the week was that that Benny 

Thurs&ay. 

Q Had you ever seen Benny Cohen before that Thursday? 

Q How long did you stay in Annie Brown's house? 

During those five days how many men visited you? A 

receive money from them otherthan Benny Cohen? 

How often during those five days did Abey Balkan come 

in? A On Wednesday and Thursday. 

Q Did he stay with you over night? A Yes. 

Q Was there any other person whO visited Annie Brown 

that you can remember except these people who had intercourse 
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Was anything said by any man in your hearin 

leaiing -Annie Brown's house? A Yes. 

Q Who was that man? A. He wanted to take me away frOm 

the house. I said he would give one hundred dollars. 

Q What day of the week waa it that that happened? 

A 1 don't remember exactly. 

Q To whom did he say he would pay $100? A To Annie 

Brown. 

Q Did he say where he would take you? A He said he 

would take me away and he would get me diamonds and he would 

marry me, and I told him that my diamonds are my parents 

home, that is what I want. 

Q Did Annie Brown say anything to you about what you 

should do or say if your father came? A Yes. 

Q, What and when? A She said to me in case my father 

should come with detectives, I should say that I am working in a 

factory and that I am there only boarding. 

Q Was Abey Balkan present at the time the officers came 

in on Saturday night? A 4•41.:71-17-, 

Q Do you linow where Abey Balkan is now? A No. 

Q When did you, or to whom did you first tell what you 

had been doing in Annie Brown's house? A To Abey. 

0, And what if anything did he say? A He told me to 

stay there. 

Q After you were taken in custody by the police officer. 
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*that, where were you taken? 

•of the courts the Market Court or somethin 

q Well, after you were in the police court for a while 

were you taken somewhere else? A To the Waverley House, 

man.' 

Q And in whose charge have you been there? 

-T1B. DELEHANTY: You may examine. 

A Mrs. Gold-.



•CRO8S-EXXiaNATION BY MV. BLOCK: 

q 191th whom did you stop, with whom did you live 

you were in Russia, after your mother and father left for 

America? A With an uncle of mine. 

Q. How long ago did you- mother leave for America? A Three 

years, going on four. 

Q What did you do for a living after your mother left 

,for America? A I was working for a cigarette .maker. 

BY TI-P, COURT: 

0. For what? A rigarette maker. 

BY MR. BLOCK: 

Q Are you sure about that? A Yes. 

Q How long were you working as a cigarette maker? 

A About a year or a year and a 

Q You moan a yea- and a half before you emigrated for 

this county? A Do you mean before I came to this country? 

Q, Yes. A In 13uss1a I was making ciga-ettes. 

q I mean, you said fo- a yea- and a half, do you mean 

You were wo-kinFr at cigarettes fo- one and a half years prior 

to the time you came to this country? A Yes. 

0 And what did you do before that time, a year and a half 

before? A Since my mother left -iussia I was working in a 

cigarette factory all the time. 

Q Well, that was about thr-e years the, wasn't it? A 

don't know, you can figure out, have been here now more than 
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$O you can't tell the difference whether 

_anda half or three years, can you? A Yes, I can tell 

difference. 

Q Undnrwhat name did you come to this country? A 

rechainte Jaaobs. 

Q Sure about that? k Yes, sir. 

Didn't you -testify at 'nits Island that you were a 

dressmaker in Minsk, Russia? A No. 

Q And didn't you come under the name of.Nechame Podlibsky? 

A Yes. 

Q So when you testified before and repeated, saying you 

were sure about it that you came under the name of Nechame 

Jacobs, you were not telling fle truth? A In urope the family 

name is Podlibsky, and in America it is Jadobs. 

Q Anu with you cane to this county a sister by the name o 

Sorah and a brother by the name of Hirsch, isn't thdt so? 

A Yes. 

Huw lonr have you known this Abey Balkan? A Five months. 

Q You mean five months before the defendant was arrested. 

or five unto now? A Altogether. 

Up to now? A Yes. 

Q So at the time Annie Brown was arrested you knew 

Balkan about three months? A I can't figure very well. I 

know altogether I have known him five—months. 



4inanswer o a (ittasti on p'ut' 

:DietriGt,Otottey that 37.611 met him in front of your fat 

hatlael is that so? A Yes, I tell you the same thing. 

Q N question about that. We're you a witness in tht 

police court? A Yes. 

Q Didn't you testify at the police court that you met 

Abey Balkan at a picnic at Liberty Park? A Yes. 

Q So you did not meet him in front of your tether's house — 

at first? A Why, I said I first met him at the picnic and then 

he cam to my father's house. 

Q So you first met him at a nicnic at Liberty Park? 

A Yes. 

Q Then the second time you -let him in front of your father's 

house? A Do you mean when I left my father's house with him? ' 

I uon't know. When did you meet him at your father's 

house? A 4e came to iv father's house after I got acquainted 

with hi'a and Ty father uidn't like him and told him not to COMA 

any more. 

Well, when was that? A I can't tell. 

Yuu can't tell whether it was two months ago, five 

months ago or ten months ago? A I know the whole thing takes 

in a period of five months. 

Q Did you meet him any othei' place beside at a oinic and 

at your father's house? A No. 

Q You did not meet him on Delancey street, did you!? A 

11. 



d"with him Delancey street and my father met 

fold Me to go home. 

Q Now, let us see how many times we have now, you firs 

met him at the picnic, then you met him at your father's house, 

and then you met him on Delancey street?  

Q And where did you meet him again after you met him on 

Delancey wtreet? A He came to our house. 

Q And how long did he stay at your house again? A About a 

week. 

q How long? A For about a week he came to the house. 

Andyour father was there every time he was up to the 

house? A -About twice or three times my father saw him in the  

house. 

Q How may times did you [7o out with him in the street? 

A I can't remember how .lany times. 

Q And then you we ,t with him to Brooklyn? A No, Browns-

ville. 

Q And you were witl him for about three days, 

understand you? A Yes. 

Q And you lived with him for three days? A Yee. 

q And you haa sexual intercourse with him in Brownsville 

for three days you we -e there with him? A Yes. 

Q What kina of house was it where you were in, in Browns-

ville? A We had a sepa-ate bedroom. 

Q With whoT did Abey :-ialkan stop in that house? A He 



t.old me lie was stopping at the house of an aunt of Ili's' 

Al At the house of an aunt? The two or three days 

you were with him did you go out in the street? A .11( 

Q Did you go out in the hallway? A Yes, into the ball, 

Q. The room that you occupied with Balkan was separate -and 

apart from the other rooms, was it not? A It was a separate . 

room. There was one door leaddng from the hall and there was - 

another don- leading into the other rooms of the apartment, and 

that door was locked. 

Q And during the three days that you were there with 

Balkan how many times was Balkan away f-om that home, how many 

times during the three days was he away? A He didn't go away. 

He used to go uown aria g up scmething to eat to my room. 

Q, Ana how long dia he stay away whenever he did go out? 

A I can't tell y017 exactly. I had no watch with me. 

Q Did you hear peool talk next doorto you there where 

you say the dining -.0ms weT.e, did you hear people talk there? 

A No. 

Q Did you at any time try to leave that room during the 

three days? A Yes, I wanted to. 

Q And he wouldn't let you, is that it? A No. 

Q Did he hold you with his hands, or what? A He didn't 

hold me, but he wouldn't let me go. 

Q You did not ask for any assistance from anybody in the 

house, did you, during the three days you were there? A When 



go out into the hall and the aunt happened to sed 

him "Who is this, the girl?". And he said "Not this 

the -e for three days, Abey Balkan 

took you downstairs, oidn't he, to go to the car? A Yes., on 

What C89 aid you takl to go to New York, do you remember? 

Q How many blocIce aid you have to walk to the car? .A I 

How long wee you riding in the car with Abey Balkan be-

fore you came to thr. New YO"i( side of the bridge? A I don't 

know, half an hour or thr-il quarters of an hour, I don't know., 

Q Do you know what bridge you crossed? A No. 

Q And did he tell you that he was taking you to a plaoe 



We 1:1, did yoU ask him where he Was going 

No. 

-q•You were willing to go with him any place, were y''cai not? 

A No. 

Q Isn't it a fact that you were keeping company with 

Balkan? A No. 

9, And isn't it a fact that you expected Balkan to marry 

You? 4 Yes, he said he would marry me. 

And that's why you went to live with him different 

Places? A No, not different places, only one place, Annie 

Brown's place. 

Ana you we , -e to the place in Brownsville, were you not, 

for three days? A That was in his bedroom. 

How many times did you have sexual intercourse with 

Abey at the Brownsville place during the three days? A I can't 

tell you that. 

Q When, you came to this house of the defendant, do you want 

to tell the Court aria jury that you tried to get out of this 

house but you coulu nut?' 

MR. DELAHq!NTY: I object to it as improperly framed. 

The desire of th witnesscannot be admitted in evidence. 

Objection sustained. Exception. 

Q You came to the house of the defendant what day was it 
4 

In the week? A Monday. 

Q What time in the day'? A About eight ornine o'clock in 



the .Mornings 

Q And what kind of house is it? A When he brought rme, 

that house I didn't know what kind of house it was. 

Q. And you had to 'climb up ab ut four or five flights of 

-stairs, didn't you? A Yes, five. 

Q And you saw different people in the house, did you :not, 

while going up? A No, I didn't see anybody. 

Q Do you mean to say that you didn't see anybody in the 

house while going up the -re? A No, I didn't see arybdaY. 

An6 while you we -e in the room of the defendant did you 

at any time try to Fe', out? A Once -I went Out with Arnie 

-PAssnstock to buy shoes, and I told her that T wanted to go 

home and Annie got hole, of me and csaict "You can't go home, you 

must come back." 

R. BLOC I object and ask to strike out the answer. 

THP, COURT: T will let the answer stand. 

MR.BL3CK: I respectfully except. I move to strike 

out that portion of th answer where she says what Annie 

!7isenstock told he-, 89 not responsive and hearsay. 

Votion denied. 7xception.. 

0, How long afte- you were at the house of the defendant 

did you go out with F,isenstock? A I don't know. 

BY TH7 COURT: 

Q Did you have money to buy shoes that day? A She gave 

money to the Bisenstock girl to buy shoes for me. 



'Who -die A Annie Brown. 

q She gave money to the other girl to buy shoes for 

How do. yAu.knoW that? -A I saw her give the money to the gir 

and tell her to buy shoes for me. 

-Q Did you hea7 Annie Brown telling this girl to go out 

and buy shoes for you? A Yes, sir. 

THE COURT: Proceed. 

BY MR. BLOC.: 

Q How much money dia she give her to bu, shoes .for you? 

A '$2.50. 

Where did you go to buy the shoes? A I don'tknow. 

How many blocksfrom the house, 22 Mangin street -Louse, 

dia you go with that g1-1 to buy shoes? A I did not count them. 

Wsll, can't you tell whether • it was two blocks, or ten 

blocks? A No. 

Q, Ana did you c3.' people on the street while you went to 

buy shoes? A Yes. 

Q Did you ,ipea 'k to anybody? A No. 

Q How many people did you see in the shoe store at the 

time you tried on your shoes? A I saw the man who was selling 

shoes. 

Q And you aidn!t tell him or anybod3, else in the store 

that you trif. 'ceing k -pt in a house in Mangin street? A No, 

I aid not. 

Q As 8 -qatter of fact you wantea to be at house there., 



3rola not.?'. A No,. it- wra*a fact that wanted ta g 

My pturentwl but they wouldn't let me. 

Q They wouldn't let you, and when you say "Thee, VIOM do 

you mean? A Ann-le Brown and the Eisenstock girl didn't let te 

go either. 

Q When you say they didn't let you,. what do you mean, did 

they hold you in any way? A If any person came into the room'. 

she used to lock the door. If anybody went out of the room she 

locked the door again. 

S—you had no chi-nee to get out, if that it? A No,.I-

couldn't go away. If my father hadn't called for me -,at the 

house then the man would have taken me away, because she said 

that I could not stay ry muvh longer, she was afraid she would 

, found out. 

BY THR NINTH JUROR: 

Q Did you have clothes enough to go out, were all your 

clothes there, that you could take to go out? A The clothes 

that I had taken along, I had. 

BY MR. BLOCK: 

011 had the same clothes on at the time that you went 

out to buy shoes, ulan't you? A Yes, my clothes, but without 

corsets. 

Q, Ana going back to Ao!y Balkan, Annie, you want to tell 

the Cou-t anu jury that Balk;in compelled you to have sexual 

intercourse 1,,it,1 him while you were in iie room in Brownsville? 



n .yoU can't tell how many times it wa 

BY TTR1 SIXTH JUROR:  

Q Did Balkan seduce you? A (No answer.) 

BY MR. DELEHANTY: 

Q Well, was Balker the. first man who had sexual intercourse 

with you? A Yes. 

Q Were you chaste before you met Abey Balkan and went with 

him to Brownsville? A Yes. 

BY MR. BLOCK: 

Isn't it a fact taat you went out with other men, Apnie, 

-before you met Balkan? A No. 

Q Do you know a man by the name of Alper? A No. 

Q Sure of that? A No, I don't know him. 

Q Isn't it a fact that the defendant comes from the same 

city that you come from? A I don't know her. 

Q You never met her? A No. 

Q And isn't it a fact that you used to peddle cigarettes 

In 7insk, Russia? A No, T was workirgin the place for another 

person. 

Q How many times aid you Brie' the police officers in this 

case, t two ventleen who testified here? How many times 

after the arrest ulo you see them? A Once or twice. 

Q Where" A In our house 

Q. Anu they spoke with you about the case, in your house? 



Where? A in Annie Brown's 

Q Well, I mean after that? A I did riot see h±rn. 

Hm r'any times uid you see Mrs. Goldman after the'de-

fendant was arree4ed', She was in our house once. 

Q, That was bcfo"e th defendant was arrested, but a seeancl—

time 1Tre. Goldman was the -e to you  house', was she not? A Whet • 

do you mean the secon. time? 

0 You knowthat this defendant was arrested twice, do you 

So aftershe was a -rested the first time in the night 

court you t rs. Goldman, did you not? A No, the second time. 

A You testified in the police court, aid you not,  as fol--

lows: "g Did you ever hear her speak to these men? A Yes. 

at did she say to them? A T don't know." Didn't you 

so testify, that you uidn't know what Annie Brown spoke to the 

men that came up to the house thee? A That men? 

Q. W11, the men who came up to Annie Brown's house or 

that you testfied that you had intercourse with? A What men? 

A I only know about the man who said that he 

v,oulu give a hunurea aollars. 

uiu not '-stify about anyhund-ed dollars at the 



-etified belie this afternoon t 

from the men with. Whom you had sexual interodUr, 

'YOU:gave the *0'10 to this defendant, is that correct? 

T said that the only man that I gotmoney,from was Benny Cohen 

Q, And Arnie Brown used to ge t the money from the other: 

men,. is that correct? A Yes. 

Q Do you reme ber testifying at the police court, the 

following question being put to you by the magistrate: "Did 

you have any talk with this woman -- meaning the defendant --

about what you should do; did she give you -any instructions as 

to what you 9hou1G do?" and your answer was "No." Do you 

remember that testimony? 

MR. DELAH7NTY: Aon't you read the next two questions 

and answers? 

A I may have said no, hut I was afraid there. 

Q You were afraid? 

MR. DELAHAUTY: Now, may I not direct the attention of 

the Court to the fact that there are two other questions and 

answers immediately following the one which counsel has 

referr-ea to, which in common decency ought to be put be-

fore this jury. 

MR. BLOCK: I am not tit-rough yet. 

TI.0 COURT: Vell, you may put it before the jury 

immediately after on your re-direct. The only objection 

I have to that ciort of practice is, at this late hour of 



the der and at this late hour of the yearthere 

'any necessity for so complicating this case ae t 

t aear into the night. 

MR. 13LOCK: Well, I respectfully submit to your 

Honor --

THF COURT: roceea. ABy your questions you a7...e 

to compel the District Attorney to go back into that record: 

on account of t e insufficiency of the examination that you 

are making, wise9 then, you are simply prolonging this trial 

uselessly, that is all. 

MR. BLOCK: Vall, I assure your Honor I am not taking 

up the time of the Court and jury in a useless manner. 

TIIT COURT: Proceed with the case. I would advise you 

to ask any questions that may have a bearing directly upon 

the true answer to the question which you are now putting. 

If that 19 so connected with her answer to another question 

it is but fair that you should ask both questions. 

BY MR. BLOCK: 

Q, You say you 90 testified because you were afraid, is 

that it? A Yes. 

Q Ana then in answer to the next question nut you in that 

court you saia that you old speak. I will read to you. ng Did 

she tell you what you shoula talk to the men?" 

MR. DEL-RHANTY: What page are you reading now? 
r 

nage 5. MR. BLOCK: 



MR. DLi&TNTY Will yx read it again? 

•*Q..: ...pia She t.S11 you that you -should talk' 

,answei, liras 

Q And the next question,'"What did shesay about th 

And your answer was, "She told me that I must go with thesenish. 

Q So you were not afraid then? A Then I was afraid to go 

but she told me to go, and that's why I aid. 

Q .Abey Balkan is not -elated to you, is he? A No. 

q You did not talk with that woman Tgisenstock at any time, 

did you, while you were thee, during the five days you were in 

Q Did you speak to anybody about this case since the de-

No. W father and myself, we were in Mrs. 

Goldman's house ir 10th street, and we talked about this case. 

Q Ana id yoi. aver see Abey Balkan since he left you at 

the house of the defendant? A No. 

0, You liked Balkan when you went with him to Brownsville, 



„. 
Tip 

BLOCK: t That is all. 

DELAIIANTT: That is all, the People re 

MR. BLOCK: I move, if your Honor please, to 

the second count, the third count and the fourth count, 

upon the ground that the People have failed to make out -a 

case Of what is called compulscry prostitution, as alleged:. 

in the indictment, as applied to section 2460 of the Penal 

Taaw. 

TH7 COURT: Motion denied.. 

MR. BLOCK: 'Paception. I move to dismiss the in-

dictment as as the abduction charge is concerned, upon 

the ground that the IT'ople have failed to make out a case • 

against the defendant. 

Motion denied. 7xception. 

MR. BLOCK: I ask --

TE7 COURT: flo fa- as the case has proceeded, the 

Court believes that all the counts in the indictment will 

be submitted to the jury. 

MR. BLOCK: I further move to dismiss upon the ground 

thatmore than one crime is alleged in the indictment. 

TH'A', COURT: If that were true your motion would he 

entertained, but it is not so and therefoa it is denied. 

MR. BLOCK: I respectfully except. 



TEE DEVENaR. 

R 3 IV Nf, the defendant, called atid duly sw'n as 

a witness on behalf of the defendant, testified through 

Official Interprete- Ro9enthal as follows: 

THE WITNESS: I lived befo-e in 22 "angin street, and 

now I move to '-)7 -.00mo street, I don't remember the number 

IR; BLOCK: Will your Honor permit me to move further 

for a dismissal upon th ground that t-lere is no proper 

co-roboratior in this case, and I ask fo.m the discharge of 

the defendant upon that g-ound. 

THql WITYRSS: I was only there two days and then I was 

arrested. That's tl-p. reason I don't remember the number. 

DIRECT -R1XAMINATION BY MR. BLOCK: 

A It 19 not far from Qangin street. 

How long ar.e you in this country, Annie? A Five years. 

certain Mr. Bernstein,.the actor. 



00704trY 

you were working in the country for hDWIO4g. 

,A. 1ght weeks.: 

Q That was in 'a boa-ding house, during the summer time 

A Yes. 

Q Where were you working after that? A FOr Mr. Greeen 

in Division street. 

Q How long? A might months. 

Q Also as a servant girl? A Yes. 

Q Where were you wor7<ing after you left mr. Green? A For 

the counsellor who istrying my case, three months, Mr. Block. 

Q You were working in my house for three months? A Yea. 

Q, As what, as a servant girl? A Yes, housework. 

0 And afte- you left my employment where did you go to 

work? A For a Mrs. Belitzky. 

Q, In -Tast Broadway? A Yes, about seven or eight months. 

Q. Is this Mrs. Belitzky, the lady who 19 sitting here in 

court? A Yes. 

Q After yeu left the employment of Mrs. Belitzky, what did 

you do? A Fro-, tne house of the Belitzkys I got married. 

Anu whe-e uid you go to live then with yourhusband? 

A 7ight montas in Monroe street, with 7!.r. Feinberg, and fifteen 

months I lived with Ir. Cohen. 

Q When you say Mr. Cohen, you mean at the place 22 Mangin 

street? A Yes. 



r' 

'The 'sate rooms from where you were arres 

on were the-re fifteen months? A TeS 

q" And you lived there with your husband? A 

Q Do you know Annie Jacobs, the complaining witneSe- kri,thiS 

case? A. I knowher from .7,urope. 

Q1 • Where did you come from? A prom linsk, Russia. 

Q • Do you know her father?. A I don't know him because he 

has been here in flit country sixteen or seventeen years. 

Ct. But you met the girl Annie Jacobs in Minsk? A Yes. 

Q How many times di c you meet here there? QA Every day I 

used to see her. I worked in a placeand she used to bring 

cigarettes tc the men in V.lat place. 

Q When for the fiiirt time did you meet Annie Jacobs in 

New York? A I came from the Tombs in Brooklyn. MY- husband 

vi? 

./0CA 
was staying there in the Tombs and wealicoming from the Tombs, 

all of a suaden I somehody gra-'21-)inr me from behind, around, 

throwing their arms around me and saying “Hello". I looked 

around and said "Who is there?" And I saw Annie. Jacobs. I ask-

ed) "When dia yoll arrive here in this country?" And she said, 

"Oh, I have been lire alreauy a year and a half." Then she 

asked me where I ca -1 from now." I told her T came from 71Y 

^ 

husband in Brooklyn,' add she asked me whether I had gotten 

married here, }lecause 9.e knew me in the old country as a girl. 

"%loin did you marry?" qhe asked me. I said, "Well, I married my 

husband but he 19 now arrested." She asked me where I lived 



rooms', and he said right away, "I would like to introduce'. to 

you my' young man, we a-r.e going to get married." 

when she was going to get married and she said the next Monday. 

she was going to take out a license. She asked me whether I was 

then going home and T. said no, that I was going to a lawyer. 

And then we c'langed ca -s, I had to go td 'ast Broadway, and 

she wert he  way with the Brooklyn carciwith the boy. 

Yes, I tell you what I will ao, I will 

give you a -ecess fo,' about ten minutes. 

Th--? Court thln aamon19hed theSury in accordance with 

flect ion 4l of th Code of rriminal Procedure, and took .a 

At 9:20 o'clock P. M. -- Afte- rocess, Trial Resumed. 

TH DEFENDAT RESWESTHR WITNESS STAND: 

DIRRCT EXAMINATION CONTINUED THROUGH ac-FICIAL INTERPRETER ROSEN-

Q.  and whe-e ilia you meet Annie Jacobs after that? 

A T11- same day, in the evening at my house. 

Q What day was -that, do you -‘e-lember? A I believe it 



„ 

Q: Was that the, sole night that You were arreet 

-.And how long was isrie"--1.11 you- house before tb:e 

came with her father and you and Lipschitz and the other girl 
' 

were arrested? A The same day as she came the same evening 

was arrested. 

Q I say,- hew long was Annie in your house, howlong did 

she remain the  before the detectives came? A Five or six 

-minutes she was in the house before the detectiv'es came 

How long was this Briny Cohen, who was here on the wit-

ness stand, howlong was he in the house that time?. A Benny came 

together wkikh her, and T asked her who was the boy, and she 

said, "It was my boy.” She said, "I came with him." 
..skammae•SPI 

n Dia she say it wasAier boy? A She said "It is a friend 

tf mine, I knowhim' She did not know where Mangin street was. 

Q s ca -e with him? A Yes. 

Q. And uid you 'W(4.-^ sr(i this Benny Cohen before that night? 

A No, never before. 

Q, He tstified that was tie -e one nirt before the 

niFht of t7e. arrest, is that so? A he was not, he was 

never befone in my house. 

Q He testified that. ',lad sexual intercourse with Annie 

Jacobs in you- house one nifit before the arrest, is that true -

A I didn,4 see him in my house. It is not true. 

0 You were arrested that night, and one by the name or 

Lipschitz? New, who is Lipschitz? A Lipschitz is a cou 



-.0.11.411% 

rem Lint Russia. 

A- And what did he do in your house? I Re camb 

call on ma. Re.comes from Minsk and he asked me about My 'hus-

band. 

q Who else was arrested? A I and Annie Jacobs and Annie 

PAsenstock. 

How long have you known Annie Eisenstock? A I have knOWP 

her in isiarope for about three or four years. 

And did she live in your house? A No, she used to call 

on me wherever I worked. 

Q And who else was arrested that night? A Lipschitz. 

Q What were you aAng when the detectives came to your 

house? A When the detr,ctives came tie door was open, and MT 

rooms we -'e full of small children living in the house there, 

- they were playinc in my ^ooms. The children of the Italian 

families living in tIle house, tie:. came to my room to play there.: 

-IOW long dia you live in thathouse? A Fifteen months. 

Ara you we' e living on the fifth floor? A Yes. 

Ara how lany families on ea&, floor? A. Two, two -on one 

side and two on t.3e other side. 

Q Four on each floor? A Four on each floor. 

Ann Jacobs testified that she came to you with. a 

Young man by the name of Abey Balkan, and that Abey Balkan said 

to you that 1-1,- brought Annie Jacobs for business, is that 'erne? - 

A No, I never saw Abey Balkan in my house. That boy who Wat-



y1 saw in my.hoUse. 
5 • • ow 5 .14 55 • 5 ow I • va • i • a a at sr= • 

Q Do you knoW ody by the name of .Abey Bal 

know him, because he was pointed out to me, that young 'm n, -a 

her young man. 

q nen? A On the car when I came from Brooklyn as I said 

17)efore. 
- 

Q. When you met her 'rle first time in the car? A Yes. 

q Annie Tacobs testified that she wain your house five 

days, is that true? A No, five ,ninutes, but not five days.. 

Q She testifies' further that .you gave $2.50.to.Miss 

TPAsenstock to go and buy shoes for her, is that so? A No. 

Q She further testified that she had sexual intercourse 

with men in you  apart-if:int, is that true? A No. 

Q She testified that you got money of the men who camp to 

see her, is that true? A I did not see any men there; it is 

not true. 

Q Were you ever arrested in your life, Annie- A Never in 

my life. 

Q That's all. 

CROSS NUMINATION BY MR. DELTHANTY: 

Q Where aid you go to when you left Mangin street? A When, 

Q. After you were arrested an  fined in the  police court, 

where did you go to live? A Tn Broome street. 

Q How many days were you living in Broome street before 

V 



.100e4td'.time? & 

Q

 

During that time You had 'aver foxty: men vlei 

flatWith Annie Eisenstock, didn't you? A No nobody was t 

WerellIt there so many men visiting that place in 

street that the neighbors complained, during the two days yö 

were there with Annie Risenstock? A Nobody was in tv house 

Annie w.isenstock was there, wasn't she? A Yes. 

Is Annie *Tisenstock in court? A I don'tknaw. 

That iS the name of that other man that was arrested 

at the time that you were aria fined in the police court? 

0 Your huel:anu had been locked up for some time beore 

November tet, ..aanOt he? 

MR. -BLOCK: I object to that as immaterial. 

It was the witness Who mentioned the 

fact.1 an not -rringing out anything new. 

THR COURT: T think that 19 subject to objection, Mr. - 

Q Your husbana did not give you any money to run the house 

with for some time prior to November let, did he? 

R. BLOCK: I object to that as imm terial. 



Obj-action oVerrulsd. Exeeption. 

Well, ny husband was in the Tonbe, and 

On the first day of November you deposited in JarmuloWa 

.Bank at Vast Broadway $9'0 in cash, didn't you? A It Is nt 8 

I have taken out $90 which I had saved up while working as a . 

servant before, but T did not deposit any morey. 

Dic not deposit anything? A No, I took out every cent 

I had in the bank but did not deposit any. 

How long have you known Annie 7411stnestock? A I know 

Q How long has she been living in your house at Mangin 

street? A Seven months she lived in my house. 

was living there at the time qrs. Cohen said the 

neighbors complained about the numbe," of men visitob you had? 

I object. Tkiere is no such testimony Of 

the neighbors complaining. 

CJURT: Objection sustained. 

Didn't the neighbors, didn't Mrs. Cohen your landlady 

call you  attertlon to the number of 'nen visitors that you had 

and Anni- 71senstock had in themonth of September, 1912? 

T object to fiat as assuming a state of 



011 he  they-rt,:, 

.A 

YOUr huOand was not in fact at home on that occasion 

he'? A, Yes, he used 

Q, N'ot in the month of Sentember, did he? A 

in the tombs he couldn't get home. 

Now, you say that yoll went out to work? 

Q Did Annie klisenlytock go out to work? A 

you work in the sane place? A No, Annie EiSenst 

A (Interrupting) in Wooster 

Q Now, wasn't that Saturday? A I don't know. 

Q Thew itnesses have said that that was Saturday. You 

are not certain it was Monday, are you? A I don't remember • 

came in? 

know, I fonnu 1 1.! gi-1 in my house. In the house when 
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the time that you were arrested yOU 

0 it prison all the time, were you not? A Yes. 

And you had in Jarmulwoskyls Bank how much money at the• 

time you were arrested? A About 433. 

Q, And that money you gave to me, didyou not? A Yes., 

CI, I told you .re got to get out papers from the other 

trial? A-. Yes. 

Q And you don't know where :?,1senstock is now, 

you? A No, how can I tell? 

Q When you moved to 124 Broome stret, you moved there_ 

with all your furniture, didn't you? A Yes. 

8 Arrd dio you hear that whil3 you were in the Tombs you. 

AIO 

do 

were being oispossessea ror non-payment of rent, and your fur-.• 

n,tu-e put out? A• Yes. 

8, And naturally Ville sitting in the Tombs you had no 

opportunity to 1.,ok G." 1f199 4!19en5tock, or anyody else, did 

you? & How coPlO T while I was arrested? 

0 Matte all. 

rP,IGHTH JURM Ask if V199 Fisenstock was a 

friend of hers, o- how long (31' 'lived there, about seven 

monts, Was it? 

A Seven 

THIGHTH JUROR: Ask he- did she see her since she 

has ben a -rested -r communicate with her in any way? • 

A. No. 



AD'S CH 71i3 BBLTT'ZKY, called and duly sworn as  

ness on behalf of the defence, testified through 

Interpreter 130sert11al as follows: 

(Residence 62 East Broadwily.) 

DIRECT EXAMINATION BY MR. BLOCK: 

Q u.rs. Belitzky, you live with your husband 

at the acldres9 given by you? A Yes. 

Q How lonF have you lived in that place? A Seven years. 

Q Do you know Annie Brown, the defendant? A Yes. 

0 How long have yo: known her A About more than two 

years. -

Q Was 9)-le working foryou? A Yes. 

9.7.-Trw long? A Seven months. 

Q, Do you knowother people that know the defendant? k Yes. 

You knew twit Annie got married, did you not? A Yee,. 

from my house 9h- got married. 

Do you know what her reputation 19 aong people that you 

know? A Her reputation 19 that she 19 a fine lady. She was a 

nine girl while woe working for me. 

Q T'ut's all. 

and children 

CROSS TXA'UNATION BY MR. aRILITHANTY: 

When did she leave your employment? A Tt 15 now going 

on the second 71ar. 



DR I T Z E Bv.calIed and dulY-Ovirn 

tnets. on behalf of the defence, testified through 

interpreter. Rosenthal as follows: 

(Residence 44 Rutgers 

DIRECT EXAVIVATION BY IR. BLOCK: 

ct Do you know the defendant? 

ice, three times a week. She used to come tomy houSe very 

Q Do you know otherpeople that know Annie, the defendant? 

S. 

Q What is her reputation among those people that you know? 

A Very good, nobody ever said a bad word about her. 

CROSS EXPIATION BY NE. DELEHANTY: 

Q Do you see that gentleman sitting over there (indicating)? 

MR. DELEHAIITY: Mr. Halpern, won't you stand up? 

Q Do you see Mrs. Goldman, the lady sitting over there 

(indicating)? A I know her because she was pointed out 

to me while she was together with Arnie. 
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.:Now  yvigHWent, ).1p to both of them r Mr...1161213Pern4 

enve and cursed at them. in the Hebrew language, aidnvt 

terday afternoon? Did you, yes or no? A No. 

That is your business? A No business. 

• Q You visited Annie Brown three times a week, you say? 

A Yes. 

Q That's all. 

FANNIE ALPER, called and duly sworn as awitness 

on behalf of the defence, testified through official inter-

preter Rosenthal as follows: 

(Residence 56 Rutgers street.) 

DIRECT EXAMINATION BY MR. BLOCK: 

Q Do you know the defendant? A Yee. 

Q How long have you known her? A About a year and a 

half. 

Q Did you live with her together in'the same house? 

A Yes, I lived in 24 Mangin street and she lived at 22 Mangtm 

street. 

Q Mrs. Cohen was the same landlady 'for both houses? A Yes. 

Q What floor did you live on? A On the fourth floor. 

I lived on the fourth floor in the front and she lived on the 

fifth floor, in the back. 

Q Do you live there with your husband and children? 

A Yes, sir. 

0 And did you visit Mrs. Brown at her rooms? A Yes, and 



visit me. 

How often did you visit her rooms befcire sh 

rested? A About three times a week. 

Q Did you go there at nights too? 

eight o'clock, I used to go there, yes. 

Q Did you ever hear anybody talk anything bad 

people in the neighborhood there? 

Q Do you know, or do you remember the time she moved to 

124 Broome street, from Mangin street? A It was on Saturd 

night when she was arrested the second time, it was two days 

0 Are you the lady that took away the furniture from 124 



MR MUMMY: Well, go on, she has answered 

Q She was dispossessed for nonpayment of rent? 

R. DELEHANTY: I object to that as immaterial, we 

have it already. 

Q That's all. 

MR. nELEHANTY: That is all. 

R. BLOCK: I guess thatis all. 

MR.DFLEHANTY: Do yourest? 

MR. BLOCK: One minute. I offer in evidence a 

statement made by the Police Magistrate at the hearing in 

this case to Benny Cohen. 
;tor 

YR. DELEHANTY: It is already in the record in full. 

MR. BLOCK: No, I just asked him the question. I 

offer it in evidence that such statement was made. (reading). 

"By the Magistrate: NOW, you have been advised of your 

rights and that you do not have to answer any question that 

will tend to incriminate or degrade you unless you are 

willing, and the Assistant District Attorney upon the 

record will grant you immunity, if you did have sexual 

intercourse with her., from any criminal prosecution therefor. 

By the Witness: Yes, I understand." 

That is the defendant's case, your Honor. 

MR. DFLEHANTY: The People rest. 

THE COURT: How long do you wish to devote to the 

summing up? 



-1,1R. BLOCK: Well, I would with, I think, it would 

justify half an Koury but I will not take as long as that, 

THE COURT: All right, if that is your opinion of 

on, you are entitled of course to that much 

MR. BLOCK: I am not going to take that long. 

YR. BLOCK: At this time, your Honor, I beg to renew 

my motions to dismiss the indictment end discharge the 

defendant, upon the ground stated at the opening of the 

Mr.. Block then closed the case on behalf of the defence. 

Yr. Delehenty closed the case on behalf of the People. 

The jury found the defendant guilty of abduction. 
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